
گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
راهــداری و حمل و نقــل جاده ای از 
رشد ۱۴ درصدی در حمل و نقل کالا، 
۱۲ درصد در حمل و نقل مســافران 
برون شــهری و ۴۰ درصــد در حوزه 
ترانزیت نســبت به سال گذشته خبر 

داد.
داریوش امانی در نشست مجمع 
عمومی این ســازمان اظهار کرد: تمام 
تــاش ما بر این اســت که بتوانیم در 
حفظ درآمدهای سازمان کوشا باشیم و 
بهره وری را بالا ببریم، همچنین تاش 
داریــم درآمدهای جدید و پایداری را 
به غیــر از بودجه دولت دنبال کنیم تا 
خودکفا باشیم و برای نیل به این هدف 
ضروری است این حجم از عملیات و 
ماموریت هایی که در سازمان در حال 
انجام است به درستی و به نحو احسن 

انجام شود.
امانی ضمن ابــراز رضایتمندی 

از حجم عملیات انجام شــده در سال 
جاری در حوزه هــای مختلف اظهار 
کرد: در سال جاری ۲۸۰۰ کیلومتر راه 
روستایی در کشور احداث شد که در 
نوع خود بی نظیر بوده است، در بخش 
حمل و نقل کالا نیز در سال جاری ۱۴ 
درصد و در بخش حمل و نقل مسافر 
۱۲ درصد رشد وجود داشته، همچنین 
در حوزه ترانزیت نزدیک به ۴۰ درصد 
افزایش نســبت به سال گذشته ایجاد 

شده است.
وی افــزود: ایجاد زیرســاخت 
ها، نگهداشت زیرساخت ها، اجرای 
روکش آســفالت در راه های منتهی به 
پایانه های مرزی از موضوعات مهم و 
اولویت های سازمان است، همچنین 
اهمیــت کریدورهــای ترانزیتی در 
دیپلماســی اقتصادی کشــور دارای 
جایگاه ویژه ای اســت ازجمله افتتاح 
گــذرگاه مرزی آســتارا کــه در پی 

نشســت های مختلف طرفین تحقق 
یافت و با افتتاح این گذرگاه بخشــی 
از ترافیک ســنگین این محور کاهش 
یافت که از اقدامات مهم این ســازمان 

در یک سال گذشته بوده است.
رئیــس مرکــز امــور مجامع و 
نظارت بــر قراردادهای وزارت راه و 
شهرسازی نیز گفت: سازمان راهداری 
و حمل ونقــل جــاده ای از مهم ترین 
سازمان های خدمات رسان در کشور 
اســت و نقش ویژه این ســازمان در 
خدمت رسانی به مردم بر کسی پوشیده 
نیست چرا که در مقاطع مختلف سال 
و در مناســبت ها شــاهد زحمــات 
شــبانه روزی این عزیزان هستیم و با 
شایســتگی بارها مورد تقدیر دولت 
و مجلس و ســایر نهادها قرار گرفته 
اســت. اخیراً هم به جهت تسهیل در 
امر اقامه نمــاز در راه های مواصاتی 
کشور مفتخر به دریافت لوح تقدیر از 

رئیس محترم جمهور شــد که جای 
تقدیر و تشــکر دارد و امیدواریم این 
سازمان بتواند دستاوردهای بیشتری را 
در خدمــت به مردم و خدمت به نظام 

داشته باشد.
نورایی بیان کرد: عملکرد مجموعه 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
در همه عرصه های جامعه و مشارکت 
اجتماعی مردم تاثیرگذار است و اکثر 
مردم در سفرهای خود از خدمات این 
سازمان بهره مند می شوند، بنابراین اگر 
فرایند سفر آســان تر باشد و کاربران 
جــاده ای ســختی کمتــری متحمل 
شــوند، بی تردید در اتحاد و انسجام 
مــردم تاثیرگذار اســت و این  آثاری 
اســت که به صورت مســتقیم و غیر 
مســتقیم با عملکرد سازمان راهداری 

وحمل ونقل جاده ای ارتباط دارد.
وی افــزود: مجموعه ســازمان 
راهــداری و حمــل و نقل جاده ای به 

لحاظ سختی و گستره کاری، زحمات 
زیادی را متحمل می شود و نظر مجمع 
همــواره بر این بوده تــا حد امکان از 
پیشــنهادات ارائه شــده در سازمان 
حمایــت کند و در دســتور کار خود 

قرار دهد.
شــایان ذکر اســت؛ بررســی 
صورت های مالــی طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای و ارائه گزارش 
عملکرد مربوط به دوره مالی ۱۴۰۱ و 
۹ ماهه سازمان به مجمع عمومی و ارائه 
ســایر موارد مطروحه از موضوعات 

مطرح شده در این نشست بود.

رئیس سازمان راهداری خبر داد:

افزایش ۴۰ درصدی ترانزیت نسبت به پارسال
خاندوزی خبر داد؛

افزایش ۱۴۰ هزار میلیارد تومانی سرمایه بانک های دولتی تا 
پایان اسفند سال جاری

گروه اقتصادی - وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: مجموع ۱۴۰ هزار میلیارد بهبود کفایت سرمایه بانک های 
تحت مدیریت دولت تا پایان اسفند سال جاری خواهد بود.

احســان خاندوزی در پایان جلســه هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران عنوان کرد: با توجه به وضعیت 
بسیار نامناسبی که کفایت سرمایه بانک های کشور داشتند و دستور رئیس جمهور در مورد اینکه باید ناترازی های 
بانکی رفع و رجوع شود، در طول یکسال گذشته و ده ماهه اخیر تاش بسیار جدی صورت گرفت که کفایت سرمایه 
این بانک ها اصاح شود. وی افزود: بر اساس آخرین مصویات مجامع بانک ها، بانک کشاورزی ۸ هزار میلیارد تومان، 
بانک صنعت و معدن ۹ هزار میلیارد تومان، بانک صادرات ۴ هزار میلیارد تومان، بانک توسعه صادرات ایران ۵ هزار 
میلیارد تومان، پست بانک ۲ هزار میلیارد تومان، بانک رفاه ۱۰ هزار میلیارد تومان، بانک ملت ۳۵ هزار میلیارد تومان، 
بانک قرض الحسنه مهر ۳۵۰۰ میلیارد تومان، بانک تجارت ۱۲ هزار میلیارد تومان، بانک اقتصاد نوین ۳ هزار میلیارد 
تومان و بانک های ملی و ســپه مجموعا ۵۰ هزار میلیارد تومان موکول به تایید ضمانت نامه ســازمان برنامه بهبود و 
افزایش ســرمایه خواهند داشت. مجموع ۱۴۰ هزار میلیارد بهبود کفایت سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت تا 
پایان اسفند سال جاری خواهد بود. وزیر امور اقتصادی و دارایی یادآور شد: سال قبل ۹۸ هزار میلیارد تومان افزایش 
کفایت سرمایه بانک ها را داشتیم، سال ۱۴۰۰ حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان بهبود سرمایه بانک ها دولتی را داشتیم. 
بر این اساس عدد ۴۳ به ۹۸ و امسال تا آخر اسفند به ۱۴۰ هزار میلیارد تومان می رسد. مجموعه بیش از ۲۷۰ هزار 

میلیارد تومان افزایش سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت خواهد بود.
وی گفت:جهت استحضار مردم می گویم در پایان سال ۹۹ مجموع سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت در 
تمام دولت های گذشته مجموعا ۲۷۰ هزار میلیارد تومان بوده در این دو سال و نیم تا پایان اسفند معادل کل سرمایه 
تا پیش از این دولتِ بانک های دولتی را اضافه می کنیم که توان و قدرت اعتباردهی بانکی اضافه شود و بتوانیم برای 

۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ توان اعتباردهی و تسهیات و رفع نیاز تولیدکنندگان و مردم را در وضعیت بهتری شاهد باشیم.
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اقتصادی

گروه اقتصادی -  بررســی ها 
نشــان می دهد، در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ پیشــنهادی برای افزایش یک 
واحد درصــدی مالیات بــر ارزش 
افزوده در کنار عــدم کاهش مالیات 
تولیدی موجود است، به گونه ای که 
در لایحه بودجه دولت آمده اســت: 
»در سال ۱۴۰۳ نرخ مالیات بر ارزش 
افزوده موضوع ماده ۷ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده مصوب ۱۴۰۰ به میزان 
یک واحد درصــد افزایش می یابد. 
متناسب ســازی حقوق بازنشستگان 
لشکری و کشــوری در سقف منابع 
حاصــل از این بند انجام می شــود.« 
در نهایــت کمیســیون تلفیــق نیز با 
افزایش یک واحد درصدی مالیات بر 
ارزش افزوده در لایحه بودجه  ۱۴۰۳ 

موافقت کرد.
این در حالی است که در سال های 

گذشته هفت درصد تخفیف در نرخ 
مالیات بر تولید اعمال می شــد، اما در 
لایحه بودجه امســال هیچ تغییری در 
این زمینه مطرح نشده است. این عدم 
کاهش مالیات تولید همراه با افزایش 
مالیات بر ارزش افــزوده رویکردی 

ضد تولید را نشان می دهد.
یکی از اشکالات اصلی مالیات 
بــر ارزش افزوده کــه ذیل مالیات بر 
مصــرف تعریف می شــود، ماهیت 
ضد مصرفی آن اســت؛ به این معنی 
کــه تقاضای کلی در جامعه را کاهش 
می دهد. با توجه بــه رکود اقتصادی 
کنونی در ایران، افزایش یک درصدی 
مالیــات بر ارزش افزوده نه تنها تورم 
را تشــدید می کند، بلکه فشار مالیات 
مضاعفی بــر مردم ایجاد می کند. این 
امر منجر به تعمیق بیشتر رکود و تأثیر 
منفی بر ســطح تولید کشور خواهد 

شد.
معایب افزایش یک درصدی 

مالیات بر ارزش افزوده
با وضعیت فعلی اقتصاد ایران که 
با رکود عمیق مواجه اســت، افزایش 
مالیات بر ارزش افزوده بیشــتر مانع 
رشــد اقتصادی خواهد شد. کاهش 
مصرف کلی مردم بــه دلیل افزایش 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده، منجر به 
کاهش تقاضا در کل جامعه و در نتیجه 
بدتر شدن وضعیت اقتصادی خواهد 
شد. همچنین افزایش مالیات بر ارزش 
افــزوده به دلیل افزایش قیمت کالا ها 
و خدمات منجــر به کاهش مصرف 
مردم می شود. در نتیجه، کاهش تقاضا 
وجود خواهد داشــت که تأثیر منفی 
بر مشــاغل و اقتصاد کلی می گذارد.
از ســوی دیگر، کاهش تقاضا ناشی 
از افزایش مالیــات بر ارزش افزوده، 
مستقیم بر ســطح تولید کشور تأثیر 
خواهد گذاشت. تقاضای کمتر به این 
معناســت که کسب و کار ها، کالا ها و 
خدمات کمتری تولید خواهند کرد و 

منجر به کاهش تولید کلی می شوند. 
همچنین مالیات بر ارزش افزوده یک 
مالیات پس رونده است؛ به این معنی 
که بر گروه های با درآمد پایین تر تأثیر 
قابل توجهی نســبت به گروه های با 
درآمد بالاتر می گذارد. افزایش مالیات 
بر ارزش افزوده، بار مالیاتی بالاتری را 
بر کســانی تحمیل می کند که حداقل 
توان مالی آن را دارند و نابرابری درآمد 

را تشدید می کند.

در نتیجه، افزایش یک درصدی 
مالیــات بر ارزش افــزوده در ایران، 
پیامد های منفی چشــمگیری خواهد 
داشــت. این امر رکــود اقتصادی را 
عمیق تــر می کند، تقاضــای کلی را 
کاهش می دهــد، بر تولید تأثیر منفی 
می گذارد، فشار مالیاتی نامتناسبی را 
بر گروه های کــم درآمد وارد می کند 
و اندازه اقتصاد زیرزمینی را گسترش 
می دهد. بنابراین، ســازمان برنامه و 

بودجه به جای فشار بیشتر بر معیشت 
مردم و ســخت کردن زندگی مردم، 
رویکرد های جایگزیــن برای تولید 
درآمد را بدون فشــار بیشتر به مردم 

بررسی کند.
فشــار بیشــتر به اقشار 
کم درآمد و ضعیــف جامعه با 

سیاست بودجه ای دولت!
در همیــن رابطه و در خصوص 
اثرات مخرب مالیات بر ارزش افزوده 

بــا مجیدرضا حریــری رئیس اتاق 
بازرگانی ایــران و چین به گفت وگو 
پرداختیم که در ادامه خواهید خواند.

مجیــد رضــا حریــری رئیس 
اتاق بازرگانــی ایران و چین ، درباره 
افزایش مالیات بــر ارزش افزوده در 
بودجه ســال آینده گفت: مالیات بر 
ارزش افــزوده در واقع همان مالیات 
گرفتن از مصرف مردم است، هر چه 
قدر مالیات ستانی ما به سمت مصرف 
برود، بیشتر به مردم محروم و ضعیف 

فشار وارد می شود.
حریــری در ادامه بــا بیان اینکه 
وقتی به مردم ضعیف فشــار بیشتری 
وارد شود فاصله طبقاتی هم در کشور 
بیش از بیش تشدید می شود، بیان کرد: 
در فرآیند اخذ مالیات بر ارزش افزوده 
در کشور ما نواقصی وجود دارد و این 
زنجیــره به خوبی عمل نمی کند و در 
حال حاضر در کشــور ما چرخه ای 
معیــوب دارد. همچنیــن مالیات بر 
ارزش افــزوده که جزئی از مالیات بر 
مصرف اســت، به دلیل ماهیت آن، بر 
قشرهای کم درآمد و ضعیف جامعه 
فشار بیشتری وارد خواهد کرد.رئیس 
اتاق بازرگانــی ایران و چین در ادامه 
بیان کرد: در زمینــه اثرات مالیات بر 
ارزش افزوده بر تولید کشور نیز یکی از 
مشکات جدی در بحث بازپرداخت 
مالیــات بر ارزش افــزوده پرداختی 
بخش مولد اســت. خیلــی از افراد 
مالیات بــر ارزش افزوده را پرداخت 
می کنند، ولی تا بخواهند مالیاتشان را 

پس بگیرند مثل صادرکنندگان، باید ۶ 
تا ۷ ماه صبر کنند تا بتوانند این مالیات 
را مجــددا دریافت کنند که این میزان 
باید به حداقل رســانده شود و در این 

شرایط تورمی به ضرر تولید است.
رئیس اتــاق بازرگانــی ایران 
و چیــن ادامه داد: تنها در شــرایطی 
می توان مالیات بر ارزش افزوده را در 
بودجه افزایــش داد که ۷ دهک اول 
جامعه از ســوی دولت حمایت هم 
بشوند و یا از پرداخت مالیات معاف 
باشــند. به گفته  این فعال اقتصادی؛ 
اخذ مالیات بر ارزش افزوده از فردی 
کــه ۱۵ میلیون در مــاه درآمد دارد، 
ظالمانه اســت؛ این افراد با روزی ۱۰ 
دلار زندگی می کنند. اگر این افراد در 
کشوری دیگر سکونت داشته باشند، 
دولــت پولی به جــای اینکه از آن ها 

مالیات بگیرد، هم به آن ها می دهد.
رئیــس اتاق بازرگانــی ایران و 
چین با اشــاره به اینکه برای رسیدن 
به شیوه درست اخذ مالیات بر ارزش 
افزوده باید پایه هــای اخذ مالیات را 
بــالا بیاوریم، توضیــح داد: با وجود 
مشــکات در زنجیره ارزش و عدم 
امکان معافیــت دهک های ضعیف 
جامعــه از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده، افزایش یک درصدی مالیات 
بر ارزش افزوده، موجب خواهد شد 
که هم سیاســتگذار شکست بخورد، 
هــم موج منفی در جامعه ایجاد کند و 
هم شــرایط تورمی در جامعه تشدید 

می شود.

سازمان برنامه و بودجه، راهکار درآمدی بدون فشار به معیشت مردم را بلد نیست؟

نگرانی مردم از افزایش مالیات
 بر ارزش افزوده

اخذ مالیات بر ارزش افزوده از فردی که ۱۵ میلیون در ماه درآمد دارد، ظالمانه است؛ این افراد با روزی ۱۰ دلار 
زندگی می کنند. اگر این افراد در کشوری دیگر سکونت داشته باشند، دولت پولی به جای اینکه از آن ها مالیات بگیرد، هم 

به آن ها می دهد.

گروه اقتصادی  - معاف کردن 
برخی مشــاغل از پرداخت مالیات 
کارتخوان، افراد را به ســمت استفاده 
از روش هــای پرداخت الکترونیک 
تشویق می کند و شاهد کاهش استفاده 

از نقدینگی خواهیم بود.
 مشــاغل معــاف از مالیــات 
کارتخــوان، مشــاغل کوچــک و 
متوسطی هستند که باتوجه  به سقف 
درآمــدی از پرداخت مالیات معاف 

شده اند.
 در تاریخ ۱۸ تیر ســال ۱۴۰۲، 
لیســت مشــاغل معــاف از مالیات 
کارتخوان اعام شــد که ۱۳ شغل در 

این فهرست بودند. 

 عــاوه  بر این، طبق اعام بانک 
مرکزی درآمدهای حاصل از فروش 
این مشاغل وارد سیستم مالیاتی کشور 
نخواهد شد. فهرست مشاغل معاف 
از مالیات کارتخوان ۱۴۰۲، به شــرح 

زیر است:
 ۱. نانوایی ها

 ۲. سوپرمارکت ها
 ۳. داروخانه هــا و مراکــز خدمات 

درمانی
 ۴. جایگاه های سوخت اتوماتیک و 

دستی
 ۵. فروشــگاه های فروش و ساخت 

محصولات هنری
 ۶. حمل و نقل درون شهری و تاکسی

۷. مــدارس ابتدایــی، راهنمایــی و 
دبیرستان

 ۸. روزنامه فروشی ها
 ۹. دفتر خدمات مخابراتی

 ۱۰. موسسه های خیریه
 ۱۱. فروشــگاه های فروش کتاب و 

محصولات رسانه ای
 ۱۲. عوارض راه و پارکینگ ها
 ۱۳. وجوه دولتی و قوه قضاییه

 ۱۴. اشــخاص و شــرکت های مواد 
غیر معدنی و نفتی

 ۱۵. باشگاه ها وموسسه های ورزشی

 ۱۶. شرکت های دانش بنیان با سطح 
فناوری ۱

 این فهرست مشاغلی هستند که 
از پرداخت مالیات کارتخوان معاف 
شــده اند. اما برای این مشاغل شرایط 
خاصی در نظر گرفته شــده است که 
اگر مشمول آن شرایط باشند، معاف 

خواهند شد.
  اگر شــرایط یا سقف درآمدی 
آن ها از میزان مشــخص شده بیشتر 
باشد، باید نسبت به پرداخت مالیات 

خود اقدام کنند.

 در ماده ۱۳۱ قانون مالیات های 
مستقیم ذکر شده است که »به ازای هر 
ده درصد )۱۰%( افزایش درآمد ابرازی 
مشمول مالیات اشخاص موضوع این 
ماده نسبت به درآمد ابرازی مشمول 
مالیات ســال گذشته آنها، یک واحد 
درصد و حداکثر تا پنج واحد درصد 

از نرخ های مذکور کاسته می شود«.
 طبق این قانون اگر در طول یک 
ســال درآمد فرد افزایش داشته باشد 
و تغییر پله داشــته باشد، باید مالیات 
پرداخت کــرده و دیگــر از مالیات 

کارتخوان معاف نخواهد بود.
 ســقف معافیت از مالیات 

کارتخوان چه مبلغی است؟
طبق قانــون مالیات  مســتقیم 
کشور ایران، مشاغلی که سود کمتر از 
۳۵.۶۰۰.۰۰۰ تومان در سال دارند از 

پرداخت مالیات معاف هستند.
 این مشــاغل در دسته پله اول 
مالیاتی قرار می گیرند و درصورتی که 
مبلغ درآمد سالانه بیشتر از این مقدار 
باشد، نسبت به سود برای آن ها مالیات 
در نظر گرفته می شــود.  مشاغلی که 

مازاد ســود آن ها بین ۳۵.۶۰۰.۰۰۰ تا 
۵۰.۰۰۰.۰۰۰ تومان در ســال است، 
در پلــه دوم پرداخــت مالیات قرار 
می گیرند و بایــد ۱۵ درصد مالیات 
پرداخت کنند.  افرادی که در پله سوم 
مالیاتی قرار می گیرند نیز با مازاد سود 
۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان شــامل ۲۰ 

درصد مالیات می شوند. 
در آخریــن پله مالیاتــی یا پله 
چهارم، به درآمد سالانه ۱۰۰ میلیون 
تومــان، ۲۵ درصــد مالیــات تعلق 
می گیرد که صاحب کسب وکار باید 
نسبت به پرداخت آن اقدام کنند. البته 
فقط مالیات کارتخوان نیست، برخی 
از فروشــگاه ها موظف به پرداخت 

مالیات بر ارزش افزوده نیز هســتند.  
اولین و مهم ترین مزیت برای مشاغل 
معاف از مالیــات کارتخوان، کاهش 
هزینه ها اســت. زمانی که هزینه های 
مالیاتی برای کسب وکارهای کوچک 
کاهش یابد، صاحبان این مشــاغل 
درآمد بیشتری خواهند داشت و افراد 
بیشــتری به راه اندازی شغل ترغیب 

خواهند شد. 
عاوه بر این، معاف کردن برخی 
مشاغل از پرداخت مالیات، افراد را به 
سمت استفاده از روش های پرداخت 
الکترونیک تشــویق می کند و شاهد 
کاهش اســتفاده از نقدینگی خواهیم 

بود.

مشاغلی که از مالیات کارتخوان معاف هستند 

در زمینه اثرات مالیات بر ارزش افزوده بر تولید کشــور نیز یکی از مشــکلات جدی در 
بحــث بازپرداخت مالیات بــر ارزش افزوده پرداختی بخش مولد اســت. خیلی از افراد 
مالیات بر ارزش افزوده را پرداخت می کنند، ولی تا بخواهند مالیاتشــان را پس بگیرند 
مثل صادرکنندگان، باید ۶ تا ۷ ماه صبر کنند تا بتوانند این مالیات را مجددا دریافت کنند 
که این میزان باید به حداقل رســانده شود و در این شرایط تورمی به ضرر تولید است.

اسحـق ارزانـی
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گــروه اقتصــادی - واردات 
خودروهای کارکــرده که با تصویب 
لایحه دو فوریتی در پایان فروردین ماه 
امسال رنگ وبوی جدی شدن بر خود 
گرفت تا کمک  کننــده به تعادل بازار 
خودروی کشور باشد؛ اما حال پس از 
گذشت هشــت ماه از آن، در حالی که 
طــی دو هفته اخیر، طــی چند نویت 
مقامــات دولتی نظیــر وزیر صمت و 
سخنگوی هیئت دولت، اعام کرده اند، 
نهایی شده و اباغ می شود، هنوز خبری 

از اباغ آیین نامه نیست.
۳۰ فروردین ماه سال جاری بود 
که وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت 
)سیدرضا فاطمی امین( در حاشیه جلسه 
هیئت دولت، آشفتگی بازار خودرو را 
ناشــی از تقاضا بیش از عرضه دانست 
اما معتقد بود روند خوبی که عرضه در 
سال ۱۴۰۱ به خود گرفت، شرایط بهتر 
شــد اما با توجه به اینکه طی سال های 
اخیر، خودرو کالایی ســرمایه ای تلقی 
شده، تقاضاهای سوداگرانه هم اضافه 
شــد؛ بنابراین خودرو در اولویت قرار 
گرفت و لایحــه واردات خودروهای 
کارکــرده در دولت تصویب شــد. در 
همان زمان وی اعام کرد که واردات را 
تا حدی ادامه می دهیم تا شکاف عرضه 

و تقاضا از بین برود.
 ۱۱ اردیبهشــت مــاه بــود که 
نمایندگان مجلس شــورای اسامی با 

بررســی لایحه الحاق موادی به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو به صورت 
دو فوریتی موافقت کردند؛ نمایندگان 
مجلــس در جریــان رســیدگی به 
دوفوریت لایحه الحاق موادی به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو، با ۱۶۲ رأی 
موافــق از مجموع ۱۹۶ نماینده حاضر 
در جلسه، موافقت شد؛ یک ماه پس از 
تصویب لایحه دو فوریتی خودروهای 
وارداتی، اجــازه واردات خودروهای 
کارکرده بــه دولت داده شــد؛ در پی 
آن  رئیــس مجلس نیز گفــت که در 
آیین نامه مذکور، مشکلی برای واردات 
خودروهای کارکرده البته با شــرایط، 

دیده نشد.
سخنگوی دولت نیز، در آن زمان 
معتقد بود که لایحه دوفوریت واردات 
خودرو، بعد از اعام مکتوب موافقت 
رئیس مجلــس اجرا می شــود؛ وی 
همچنین از استقبال دولت از نظر رئیس 
مجلس در رابطه با واردات خودروهای 

کارکرده خبر داد.
در طرح پیشنهادی وزارت صمت 
بــرای واردات خودروهای کارکرده، 
عمــر خودروها در محــدوده نهایت 
پنج سال مدنظر قرار گرفت و بایستی 
خودروی وارد شده، استاندارد سازمان 
ملی استاندارد و سازمان محیط زیست 

را پاس کند. همچنین در این پیشــنهاد 
آمده بود که هر شخص حقیقی می تواند 
بدون داشتن کارت بازرگانی نسبت به 

واردات خودرو اقدام کند.
گفتنی اســت که به دنبال بررسی 
لایحه دوفوریتی واردات خودروهای 
کارکــرده، بانک مرکزی نیز اعام کرد: 
منشــأ ارز برای واردات خودروهای 

کارکرده اباغ می شود.
۳۱ تیــر ماه بود که رئیس مجلس 
شورای اســامی، در نامه ای به رئیس 
جمهــور، قانون الحاق موادی به قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو مربوط به 
واردات خودروهــای کارکرده را برای 
اجــرا اباغ کرد؛ به دنبال آن، چهار روز 
پــس از تصویب "قانون الحاق موادی 
به قانون ساماندهی صنعت خودرو"، 
رئیس جمهــوری، مجــوز واردات 
خودروهای کارکــرده با عمر حداکثر 
پنج ســال را جهت اجرا بــه وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت و وزارت 
کشــور اباغ کرد. چنــد روز بعد، در 
تاریخ هشتم مرداد ۱۴۰۲، وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت اعام کرد که ظرف 
یک هفته تا ۱۰ روز آینده )از هشــت 
مرداد ماه(، آیین نامه واردات خودروها 

تدوین می شود.
از اواخر مرداد ماه، با نامه  انجمن 

شــرکت های خدمات پس از فروش 
خطاب به شــرکت های خودروساز و 
شــرکت های خدمات پس از فروش 
خودرویی، درخواســت شــد تا این 
شــرکت ها آمادگی خود را برای انجام 
واردات خودروهــای کارکرده  اعام 
کنند؛ بر این اساس به نظر می رسید که 
واردات خودروهــای کارکرده رنگ و 
بوی رسمی شدن به خود گرفته است.

در نهایت موضوع تا همین چند 
هفته پیش هم سرانجام درستی نداشت 
و مشــخص نبود آیین نامــه واردات 
واردات خودروهای کارکرده کجاست 

و چه خواهد شد؟
بر این اساس، هشتم مهر ماه بود که 
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت 

پیش نویس اصاحی آیین نامه واردات 
خودروهــای کارکرده در قالب نامه ای 
خطاب به دبیر کمیســیون زیربنایی، 
صنعت و محیط زیســت دفتر هیات 

دولت، را ارسال و اباغ کرد.
اواســط آبــان ماه، ســخنگوی 
دولت ضمن اشاره به وضعیت اجرای 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده، 
اظهار کرد که در مورد آیین نامه اجرایی، 
تبصره ۲ ماده ۱۱ موضوع قانون الحاق 
مــوادی به قانون ســاماندهی صنعت 
خودرو )مربوط به واردات خودروهای 
کارکرده اســت(، بایستی همزمان دو 
بحث مورد توجه قرار گیرد؛ اول اینکه 
نیازهــای بازار خودرو تامین شــود و 
مســئله دوم اینکه ارز مصرفی در این 

خصوص مدنظر قرار گیرد. در جلسه 
دولت در ذیل هر دو این مباحث نکاتی 
از سوی بانک مرکزی و وزارتخانه های 
مربوطه مطرح و در نهایت مقرر شــد 
این آیین نامه به کارگروهی ارجاع شود 
تا ضمن جمع بنــدی تمامی نکات و 
نقطه نظرها، امــکان واردات خودرو 
بدون ایجاد رانت و فســاد برای مردم 
فراهم شــود؛ ضمن اینکه همزمان اثر 
منفی در بازار ارز نداشته باشد تا مجدد 
موجب افزایش قیمــت خودروهای 
داخلی و خارجی و ایجاد تورم شود؛ بر 
این اساس آیین نامه مذکور در کارگروه 
مربوطه در حال بحث و بررسی است و 
کار کارشناسی بر روی اجزای مختلف 
آن صــورت می گیرد تا نهایی شــده و 
بتواند در دســتور کار جلسات هیئت 
دولــت قرار گیرد.چند روز پس از این 
اظهارنظر ســخنگوی دولت، یکی از 
نماینــدگان مجلس، تاخیــر در اباغ 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
را به موضوع تامین ارز آن ها ربط داده و 
ضمن انتقاد از عدم تخصیص ارز برای 
واردات خودروهــای نــو و کارکرده، 
تصریح کرد: "دو ســال است واردات 
خــودرو نو و کارکرده به عنوان یکی از 
مســائل اصلی کشور معطل تأمین ارز 
اســت و از طریق بانــک مرکزی دائم 

بهانه جویی می شود".
بــه دنبال ایــن اظهار نظــر  این 
نماینــده مجلس، وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ضمن اعام اینکه آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده در دولت 
تصویب شــده و هیئت دولت هم باید 
آن را اباغ کند و مســئول اباغ وزارت 
صمت نیست، به صراحت اعام کرد 
که مشکلی در تامین ارز خودرو نیست.

بــا توجه به اینکــه وزیر صمت، 
وظیفه اباغ آیین نامه تصویب شــده 
را بــه هیئت دولت ســپرده بــود، اما 
همچنان بحث بر ســر تاخیر اباغ آن 
بسیار بود تا اینکه ۱۲ دی ماه، سکاندار 
وزارت صمت، برای پاسخ به سوالات 
خودرویی نمایندگان مجلس، به ویژه در 
حــوزه واردات اعم از نو و کارکرده به 
مجلس شورای اسامی فراخوانده شد.

عباس علی آبادی در این جلســه 
مجلس، مجدد تاکید و خاطر نشــان 
کرد که "آیین نامه واردات خودروهای 
کارکــرده در صحن علنــی مجلس 
تصویب و به وزارت صمت جهت اجرا 
اباغ شده است"؛ در حالی که پیش از 
این، اباغ آیین نامه را خارج از شــرح 
وظایف وزارت صمــت عنوان کرده 
بود، در جلســه روز ۱۲ دی ماه مجلس 
اعام کرد که آیین نامه مذکور "به زودی 

توسط وزارت صمت جهت استحضار 
واردکنندگان اباغ خواهد شد."

پس از این جلسه نیز، اخیراً مجدد 
علی جهرمی-سخنگوی دولت- نیز بر 
اباغ آیین نامه واردات خودرو به زودی 

تاکید کرد.
همچنیــن مهــدی ضیغمی - 
رئیس سازمان توســعه تجارت - نیز 
درباره جدیدتریــن وضعیت واردات 
خودروهــای کارکرده به ایســنا گفته 
بــود: هیئت وزیران پاک گذاری را در 
فــاز اول برای خودروهای کارکرده در 
مناطــق آزاد مصوب کرده  و آیین نامه 

هم به زودی اباغ می شود.
اما حال بیش از دو هفته از "اباغ، 
بــه زودی" وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت گذشــته، اما هنوز هیچ خبری 

از اباغ نیست.
در حقیقت مشخص نیست این 
آیین نامه مصوب شده توسط مجلس 
کــه از بازرســی  و بررســی نهادهای 
مختلف هم گذر کرده و در نهایت آماده 
اباغ توسط وزارت صمت است، چرا 
هنوز باتکلیف است؟ و مهمتر اینکه، 
کجا گیر کرده اســت؟؛ آیا مشکلی در 
این آیین نامه توسط دولت دیده شده یا 
دولــت، با بندی از آن مخالفت دارد؟ یا 
همچنان این مصوبه علیرغم تصویب، 
هنوز هم مخالفانی داشــته که مانع از 

اباغ آن می شوند؟

گیر واردات خودروهای کارکرده کجاست؟


